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 استفاده از تعاونی های انبوه ساز 
در طرح نهضت ملی مسکن

مدیرعامل اتحادیــه تعاونی های عمرانی و 
انبوه سازی شهر تهران با بیان اینکه حدود 
۲۵۰ هزار واحد مســکن مهر دارای مشکل 
آب و برق یا فاضلاب هستند، بر لزوم حمایت 
از تعاونی های عمرانی در طرح نهضت ملی 
مسکن و استفاده از ظرفیت تعاونی های انبوه 

ساز در این طرح تاکید کرد.
خشــایار باقرپور درباره واحدهای مسکن مهر تحویل 

نشده اظهار کرد: بخشی از واحدهای مسکن مهری که باقی مانده است مشکل زیرساخت دارند 
مثلًا آب و برق یا فاضلاب ندارند و حدود ۲۵۰ هزار واحد مســکن مهر دارای یکی از این سه 
مشکل هستند. آن زمان در جانمایی به این فکر نکردند که واحدهای مسکونی باید آب و برق یا 
فاضلاب داشته باشند.وی با بیان اینکه بخشی از این واحدها توسط تعاونی ها ساخته شده است، 
افزود: معتقدم تعاونی ها شاهکار کرده اند که بدون آب و برق و امکانات زیربنایی این واحدها 
را ساخته اند در حالی که تامین زیرساختها و آب و برق برعهده تعاونی ها نبوده و این وظیفه 
نهادهایی همچون وزارت نیرو یا وزارت راه و شهرسازی بوه که باید زیرساخت مربوطه را تامین 
می کردند اما مشکل اینجاست که به اسم تعاونی تمام می شود در حالی که تعاونی ها کار ساخت 

خود را انجام داده اند و فقط باید پروژه را می ساختند.
مدیرعامل اتحادیه تعاونی های عمرانی و انبوه سازی شهر تهران ادامه داد: در کمیسیون عمران 
مجلس مدتی قبل بحث تامین زیر ساخت نهضت ملی مسکن مطرح بود. در برخی جاها تامین 
اراضی شده ولی خیلی جاها هنوز زیرساخت مهیا نشده و در بحث تامین منابع مالی، صندوق 
ذخیره مسکن نتوانسته موفق عمل کند. بانکها هم در تسهیلاتی که باید مهیا می کردند عملکرد 
قابل توجهی نداشته اند.باقرپور درباره دو شیوه مشارکت تعاونی ها در نهضت ملی مسکن نیز گفت: 
در شیوه اول اعلام شده که تعاونی ها بدون هیچ سودی و با قیمت تمام شده صفر این کار را 
بکنند ولی سوال این است که چرا باید این کار را انجام دهند؟او ادامه داد: دوم اینکه اگر تعاونی 
زمینی دارد آن را در اختیار نهضت ملی مسکن قرار بدهد. اگر ما تعاونی ها را به عنوان یک نهاد 
اقتصادی قبول داریم و معتقدیم که باید ۲۵درصد اقتصاد کشور در این شاکله تحقق یابد و در 
قانون اساسی و سند توسعه تعاون و در برنامه های توسعه نیز این مسأله عنوان شده چطور انتظار 
داریم تعاون یک نهاد غیر انتفاعی باشد؟وی تصریح کرد: وقتی تعاونی نمی تواند هزینه های 
خودش را هم تامین کند چنین طرحی را ایده آل گرایانه می بینم مگر اینکه در وزارتخانه ساز و 
کاری برای این موضوع پیش بینی شده باشد.باقرپور در پایان گفت: انتظار داریم و امیدواریم که 
تعاونی های عمرانی در این طرح مورد حمایت قرار گیرند و از ظرفیت تعاونی های انبوه ساز و 

تعاونی های مسکن به عنوان سازنده در این طرح استفاده شود.

DC پلاس گامی دیگر تا رسیدن به خودکفایی
مدیرعامل شرکت بهره برداری مترو تهران و 
حومه گفت: با پــروژه DC پلاس گام بزرگی 
در جهت بهره ور کردن قطارهای نسل اول مترو 

برداشتیم.
مسعود درستی با اشاره به اینکه قطار DC اولین نسل 
قطارهای مترو به شمار می رود که ۲۳ سال از بهره برداری 
آنها گذشته اســت گفت: در این مدت رده های مختلف 
تعمیراتی در این قطارها انجام شده؛ اما چون از نسل قدیمی 

قطارها هستند تأمین قطعات برای اورهال آنها به سرانجام نرسیده و بهره وری آنها کاهش یافته است. 
برای حل این مشکل متخصصان شرکت بهره برداری مترو تهران و حومه ارتقا برخی از قطعات را 
پیشنهاد دادند.وی ادامه داد: نقشه راهی جدید برای اورهال، نوسازی و ارتقا قطارهای DC ترسیم 
شد و با توجه به بالابودن حجم کار سعی کردیم برنامه ریزی انجام شده نه زیاد ایده آل باشد و نه 
نسبت به هزینه ای که می شود بدون خروجی باشد که خوشبختانه موفق هم بودیم.مدیرعامل شرکت 
بهره برداری مترو تهران و حومه با تأکید بر اینکه پروژه DC پلاس به همت متخصصان شرکت 
بهره برداری مترو و حمایت شهردار محترم تهران آغاز شد تصریح کرد: در حال حاضر تنها ۲۰ درصد 
از حجم جابه جایی مسافر توسط قطارهای DC انجام می شود و بیشتر بار مسافری بر روی قطارهای 
AC است؛ اما با شروع پروژه DC پلاس پیش بینی می کنیم سهم قطارهای نسل اول به ۳۸ تا 
۴۰ درصد افزایش یابد و بتوانیم بخشی از کمبود ناوگان خود را با احیا قطارهای قدیمی جبران کنیم.وی 
گفت: تولد دوباره اولین نسل قطارهای مترو با عنوان DC پلاس با تغییرات اساسی در بخش های 
فنی و حتی ظاهری همراه بود و رکورد جدیدی در تعمیرات قطارهای مترو را به ثبت رساند.درستی 
با بیان اینکه ساختار کابین این قطارهای قدیمی برای راهبران مشکلاتی را ایجاد می کرد افزود: 
اصلاح ساختار کابین راهبر در اولویت قرار گرفت و با طراحی جدید، کابین تغییر و کنسول راهبری 
ارتقا یافت. همچنین صفحه ماتریسی HMI شد و با نصب صندلی ارگونومیک سعی شد تا فضای 
مناسب تری برای راهبری قطارهای DC مهیا شود.وی با بیان اینکه بوژی یک قطعه بسیار مهم در 
سیستم حرکتی قطارهاست که بسیاری از آنها به علت فرسودگی غیرقابل استفاده شده بودند افزود: 
بازسازی و تست بوژی قطارهای DC توأم با دریافت دانش فنی و اخذ گواهی از سازنده اصلی انجام 
شد که میلیون ها دلار صرفه جویی ارزی به همراه داشت.مدیرعامل شرکت بهره برداری مترو تهران و 
حومه گفت: در پروژه ارتقا قطارهای نسل اول، با توجه به مشکلات ارتباطی سیستم قدیمی ۹۰ پین 
 Harting و وزن بالا و غیرمتعارف آن، حذف این تجهیز و ارتقا آن به نوع سوکت های هارتینگ
مشابه فنّاوری روز صنعت ریلی انجام شد.درستی عنوان کرد: با توجه به نرخ بالای مشکلات افت 
فشار کمپرسورهای قدیمی این سیستم با کمپرسورهای اسکرو الکتروموتورهای AC جایگزین شد 
تا کیفیت بهره برداری و ترمز قطار افزایش یابد. همچنین با توجه به اینکه مقاومت سقفی در این 
قطارهای قدیمی گاهی اوقات باعث ایجاد دود می شــد در این پروژه رفع این مشکل مورد توجه 
قرار گرفت و تمامی مقاومت ها بهینه سازی و نوع به روزتری جایگزین شد.وی خاطرنشان کرد: برای 
اولین بار داخلی سازی توأم با بهینه سازی سیستم رانش قطارهای DC که به علت فرسودگی بردهای 
میکروکامپیوتر منجر به بروز خطاهای اصلی می شد نیز انجام شد.مدیرعامل شرکت بهره برداری 
مترو تهران و حومه با اشاره به اهمیت مصرف درست و بهینه از منابع انرژی گفت: با توجه به نرخ 
بالای خرابی و خاموشی در لامپ های فلورسنت، ارتقا لامپ ها به LED توأم با نوسازی قاب های 
مهتابی انجام شد تا مصرف کمتر انرژی و نور بیشتری را در سالن های مسافری شاهد باشیم.وی در 
پایان افزود: اصلاحات سالن مسافری از جمله اصلاح دریچه های بازدید موتور ترکشن، باز طراحی و 
نوسازی زوار پاخور جلو درب های مسافری، بهبود کیفیت ظاهری و عایق بندی مناسب تر کف واگن، 
و تن کردن رخت و لباس نو برای قطارهای DC همه وهمه به همت متخصصان داخلی در شرکت 
بهره برداری متروی تهران و حومه با همکاری واگن سازی تهران ظرف مدت ۵ ماه بر روی اولین قطار 
به شماره ۱۱۱ که از نسل اول قطارهای مترو است، انجام شد و طبق برنامه تا خردادماه ۱۴۰۳ باید ۱۳ 

رام قطار DC به DC پلاس ارتقا یافته و وارد چرخه حمل ونقل ریلی شوند.   

اخبار کوتاه 

ســخنگوی اقتصادی دولت در خصوص اجلاس 
صندوق اوپک نیز اظهار داشــت: با طرف اماراتی 
مذاکراتی در اجلاس صندوق اوپک انجام شد و دو 
سند توافق در حوزه اجتناب از اخذ مالیات مضاعف 

را نهایی کرده ایم .
ســخنگوی اقتصادی دولت در نشست خبری با خبرنگاران 
در خصوص اجلاس صندوق اوپک اظهار داشــت: در حاشیه 
اجلاس بانک توسعه اسلامی در جده، با طرف اماراتی مذاکراتی 
انجام شــده بود و در اجلاس صندوق اوپک نیز آن را پیگیری 
کردیم. دو سند توافق در حوزه اجتناب از اخذ مالیات مضاعف 
را نهایی کرده ایم که امیدواریم طرف اماراتی با این دو ســند 
 اعلام موافقت کند، امضای آن را هم داشته و وارد حوزه عملیاتی 
شویم. در حوزه پروژه های سرمایه گذاری با امارات نیز مذاکراتی 
در حال انجام است که بخش ارزی آن را بانک مرکزی پیگیری 

می کند.

خاندوزی در خصوص رد پیشنهاد های دولت برای رفع ناترازی 
صندوق های بازنشستگی از سوی مجلس اظهار کرد: ناترازی 
صندوق ها یکی از مسائل مزمنی است که به ویژه در سال های 
آینده و در دهه آینده عوارض خیلی بیشتری را در کشور خواهد 
داد، ما حتماً باید پیش از اینکه وضعیت شرایط بدتر شود، برای 
آن چاره ای بیندیشیم. به همین دلیل دولت در لایحه بودجه سال 
۱۴۰۱ نیز برخی از موارد را برای اصلاح ناترازی صندوق های 
بازنشستگی لحاظ کرد. آن زمان نمایندگان مجلس معتقد بودند 
که باید این موارد در قوانین دائمی و بلندمدت بنشیند و مواردی 
که در برنامه هفتم درج شده است، پاسخی به درخواست مجلس 
شورای اسلامی بود و امیدواریم با همکاری خانه ملت بتوانیم این 

گام مهم را در برنامه هفتم برداریم.
سخنگوی اقتصادی دولت معطلی شرکت های تولید کننده 
لاستیک سنگین برای ترخیص ماده اولیه مورد نیاز از گمرک 
و توقف بخش تولید این شرکت ها که حوزه حمل و نقل عمومی 

و مسافری کشور را با مشکل روبه رو کرده است و اینکه دولت 
در این زمینه چه برنامه هایی را در دســتور کار داد، عنوان کرد: 
علت عدم ترخیص ماده اولیه مورد نیاز شرکت های تولیدکننده 
لاستیک سنگین به ویژه در ماه های اول این بوده که در لیست 
بانک مرکزی برای تایید ورود این مواد اولیه چیزی اعلام نشده 
بود؛ اما با توجه به اینکه ما در شورای گفتگو امکان ترخیص ۹۰ 
درصدی را برای کالا ها فراهم کرده بودیم، باید وزارت نفت و 
وزارت صمت به عنوان وزارتخانه های تخصصی این کالا را هم 
در لیست اعلامی ترخیص ۹۰ درصدی کالا اعلام می کرد تا 
گمرکات کشور حداقل بتوانند ۹۰ درصد آن ها را ترخیص کنند.

وی بیان کرد: متاسفانه این اتفاق رخ نداده بود و روز های گذشته 
سازمان توسعه تجارت نامه ای مبنی بر اینکه ماده اولیه مورد 
نیاز برای لاستیک سنگین هم در قالب همان مصوبه ترخیص 
۹۰ درصدی قابل استفاده باشد و امروز مشکلی در ترخیص ۹۰ 

درصدی این ماده های اولیه وجود ندارد.

سخنگوی اقتصادی دولت:

توافق با طرف اماراتی به زودی وارد فاز اجرا می شود

اینفوگراف

 درخواست مشارکت 13 کشور برای تسهیل تردد 
در کریدور شمال-جنوب

نرخ بیکاری کشور طی سال 1401 به 9 درصد رسید

 نمایشگاه دائمی کالاهای ایرانی 
بزودی در چین افتتاح می شود

وزیر راه و شهرسازی اعلام کرد؛

وزیر کار: 

رئیس اتاق بازرگانی ایران و چین:

حریری، رئیس اتاق بازرگانی ایران و چین با اشاره به عملکرد 
مثبت دولت ســیزدهم در زمینه دیپلماسی اقتصادی گفت: 

اقدامات دولت فرصت های جدید را فراهم کرده است.
مجیدرضا حریری، رئیس هیئت مدیره اتاق مشترک بازرگانی ایران و چین، در 
رابطه با عملکرد دولت و بخش خصوصی پیرامون روابط تجاری ایران و چین، 
گفت: در حال حاضر آمار رســمی در دست نداریم که نشانگر افزایش روابط 
تجاری ایران و چین باشد، اما می توان گفت روابط اقتصادی نسبت به گذشته 
تسهیل شده است.وی افزود: از طرفی کشور چین همواره بزرگ ترین شریک 
تجاری برای صادرات ما بوده است و حدود ۳۳ در صد از صادرات غیرنفتی ما 
به کشور چین صورت می گیرد و نفت نیز در فرایندهای موجود به کشور چین 

فروخته می شود.
انتظار پیشرفت در روابط تجاری ایران و چین

حریری ضمن اشاره به پیشینه روابط تجاری ایران و چین اظهار داشت: در 
حال حاضر روابط تجاری با کشور چین افزایش پیدا نکرده است؛ اما برنامه هایی 

برای پیشرفت و توسعه روابط تجاری و اقتصادی با این کشور وجود دارد.
وی با بیان اینکه سیاست های اقتصادی دولت سیزدهم مبنی بر دیپلماسی 
اقتصادی فعال است، افزود: این سیاست دولت برای همه بازرگانان فرصت های 
جدیدی را در سراسر دنیا فراهم کرده است و این امکان برای کشور ما وجود 
دارد که با بیشتر کشورهایی که تا چند سال گذشته خیلی به آن ها توجه نمی شد، 

شرایط تجاری بهتری داشته باشیم. 
در واقع این موضوع مســتلزم برنامه ریزی و طراحی بــرای ایجاد درآمد و 
عملکرد واقعی از این فرصت ها است.حریری با اشاره به مشکلات چند سال 
گذشــته در رابطه با چین ادامه داد: اتاق مشترک بازرگانی ایران و چین، در 
خصوص ارتباطات تجاری با کشور چین، با مشکلاتی از جمله تحریم های 
اقتصادی و قرنطینه ناشی از بیماری کرونا روبه رو بود.وی تصریح کرد: از ابتدای 

سال ۲۰۲۳ میلادی، کشور چین سیاست های خود در خصوص قرنطینه را 
تغییر داد و اولین هیئت رسمی معتبری که وارد این کشور شد، رئیس جمهور 
ایران و هیئت همراه بودند که در مذاکرات کشور ایران و چین، فرصت های 
جدیدی طراحی شد.رئیس هیئت مدیره اتاق مشترک بازرگانی ایران و چین 
اظهار داشــت: در اتاق مشــترک ایران و چین برنامه ای وجود داشت تحت 
عنوان پروژه ملی صادرات غیرنفتی به کشور چین که طراحی اولیه آن قبل 
 از شیوع بیماری کرونا صورت گرفته بود؛ اما این برنامه به علت موضوع قرنطینه 

متوقف شد.
 نمایشگاه دائمی کالاهای ایرانی به زودی

 در چین افتتاح می شود
وی افزود: شرط اول اجرای این برنامه، افتتاح دفتر نمایندگی در کشور چین 
بود. در حال حاضر این دفتر از نظر فیزیکی فراهم است؛ اما منتظر هستیم که در 
مراسم کمیسیون مشترک بین دو کشور، هم زمان با سفر وزیر اقتصاد ایران به 
کشور چین، افتتاح این دفتر انجام شود.حریری با بیان اینکه طی دو هفته آینده 
مرکز تجاری ایران در کشور چین فعالیت خود را آغاز خواهد کرد، گفت: امیدوار 
هستیم که تا پایان سال تعداد مراکز تجاری و نمایشگاه های دائمی کشورمان 

در چین را حداقل به سه مرکز افزایش دهیم.
ضرورت حمایت از بنگاه های کوچک تجاری

این فعال تجاری اظهار داشــت: بنگاه های بزرگ در بازاریابی، صدور کالا، 
خدمات لجستیک، بحث های حمایت های حقوقی و قضائی در کشور چین 
مشکلات کمتری دارند و این قدرت را دارند که به تن هایی در خصوص مواردی 
که ذکر شد، عمل کنند. در واقع دفاتر تجاری و مراکز نمایشگاه دائمی عمدتاً 

برای بنگاه های کوچک و متوسط کشورمان در چین طراحی شده اند.
به گزارش بازار، وی در ادامه افزود: همچنین کالاهایی را احصاء کرده ایم که 
شاید تا کنون کسی به فکر صادرات این کالاها به کشور چین نبوده است. ما با 
تولیدکنندگان و صادرکنندگان این کالاها وارد مذاکره شده ایم تا بتوانیم این نوع 

کالاها را بیشتر در کشور چین عرضه کنیم.
توسعه دیپلماسی اقتصادی در دولت سیزدهم

حریری ضمن اشاره به هموارســازی راه های تجارت خارجی که نیازمند 
دیپلماسی فعال دولت است، اظهار داشت: دیپلماسی فعال می تواند باعث توسعه 
روابط تجاری با کشورهای دیگر شود که خوشبختانه در حال حاضر ثمرات این 
دیپلماسی را مشاهده می کنیم. رئیس هیئت مدیره اتاق مشترک بازرگانی ایران 
و چین در پایان گفت: امیدواریم اتاق مشترک بازرگانی ایران و چین در ساخت 
راه های تجاری جدید و نیز در توسعه و بهره برداری از روابط تجاری با کشور 

چین مشارکت داشته باشد.

بذرپاش در نشست سه جانبه تســهیل روابط بیشتر میان 
کشورها و توسعه ی تجارت جهانی، آسان سازی تردد، توسعه 
شبکه حمل و نقل و به تبع آن توسعه گردشگری را از مهم ترین 

دستاوردهای کریدورشمال_جنوب دانست.
مهرداد بذرپاش وزیر راه و شهرسازی کشورمان در نشست سه جانبه ایران-هند 
و روسیه که با هدف تسهیل ترانزیت در مسیر کریدور شمال-جنوب با حضور 
مقامات کشورهای مختلف در تهران برگزار شد، پس از شنیدن توضیحات و 
سخنان نمایندگان دو کشور هند و روسیه در خصوص ظرفیت های کریدور 

شمال_جنوب، به جمع بندی موضوعات مطرح شده پرداخت.
وزیر راه و شهرسازی اظهار کرد: با توجه به ارائه ها و نظرات مطروحه و با نگاه 
ویژه به مهمانان بخش خصوصی، همه متفق القول بر تقویت بخش خصوصی 

تأکید جدی داشتند که این تأکید بجا و درست است.
بذرپاش ادامه داد: تمامی اقدامات انجام شــده و رایزنی ها، همچنین ایجاد 
زیرساخت ها و موافقت نامه های مربوطه با هدف تسهیل روابط بیشتر میان 

کشورها و توسعه ی تجارت است.
وی تأکید کرد: با تقویت زیرساخت های موجود و ایجاد ظرفیت های جدید، 
۳کشور ایران، هند و روسیه و همینطور ۱۰ کشور دیگر عضو، حداکثر تسهیل 
و حذف مقررات زائد را برای ذی نفعان مؤثر در کریدور شمال_جنوب و بخش 

خصوصی به کار می گیرند.
وزیر راه و شهرســازی تشــریح کرد: ســرمایه گذاری مشترک در بخش 
زیرساخت ها مورد تأکید است که چندی پیش نیز در این خصوص نشست 
مشترکی با کشور روسیه انجام و موضوع راه آهن رشت_آستارا پیگیری شد، 

همچنین با کشور هند نیز جهت مشارکت طرح موضوع شد.
بذرپاش در بخش دیگری از ســخنان خود، تشکیل کنفرانس با ۱۳ کشور 
عضو را خواســتار شد و ادامه داد: در وزارت خارجه ایران بستر لازم برای این 
موضوع فراهم است، نامه نگاری ها انجام می شود که قبل از پایان سال ۲۰۲۳ 

این نشست را برگزار کنیم.
وزیر راه و شهرسازی بیان کرد: این موضوع جهت تسهیل رویه ها، بایستی در 

سطوح دولتی و حکومتی، همچنین بخش خصوصی آغاز شود.
وی تصریح کرد: بهره گیری از ظرفیت های موجود در دستور کار است که در 
این راستا در بندر چابهار، برنامه هایی هدفمند با کشور هند داریم که ظرفیت این 
بندر مهم و راهبردی در تجارت و از مجرای دریا به دریا از تکیه گاه های اصلی 

است که آن را در برنامه بلند مدت دنبال می کنیم.
بــه گفته بذرپاش در شــرایط کنونی و در مســیر این کریــدور حداکثر 
 زیرســاخت های موجود را برای حمل بار فراهم می کنیــم و افزایش آن به

 ۳۰ میلیون تن را نیز متصور هستیم.
وزیر راه و شهرسازی محور بعدی را داشتن سیاست واحد در این سه کشور 
و سایر کشورهای عضو کریدور اعلام کرد و افزود: در خلال سفرهای متعدد 
به کشــورهای مختلف، بناست.سیاست یکپارچه و وحدت رویه اتخاذ شود. 
همچنین از سوی همه کشورها یکسان سازی تعرفه ها و وحدت رویه سیاستی 

در پیش است.
مهرداد بذرپاش ضمن تأکید بر وحدت میان کشورهای عضو، اظهار کرد: 
کریدور شمال_جنوب تجارت جهانی را تحت تأثیر قرار می دهد و در صورت 
وحدت و یکپارچگی به سرمنزل مقصود می رسد که این سه کشور نیز به این 

موضوع اذعان دارند و مورد تأکید است.
محور بعدی فعال سازی بخش گردشگری و توجه به محیط زیست است 
که ظرفیت ها و خدمات زیربنایی این کشورها را فعال می کند و بر این موضوع 
صحه می گذارد که رسالت این کریدور تنها حمل بار نیست و طبیعتاً جابجایی 

مسافر،
آسان سازی و تسهیل، در دسترس بودن و در نهایت توسعه شبکه حمل و 

نقل به توسعه گردشگری در کشورها کمک شایانی می کند.
وی موضوع بعدی را مشارکت مالی برای توسعه و تقویت زیرساخت های 
موجود دانست و بیان کرد: ایجاد زیرساخت های این کریدور و نوسازی ناوگان 
در حوزه های ریلی، جاده ای، هوایی و بندری ضرورت دارد و بایستی دستور کار 
قرار بگیرد که این موضوع کشورها را ایمن می کند و تاب آوری کشورها را در 

حوزه اقتصادی افزایش می دهد.
وزیر راه و شهرسازی در خاتمه با اشاره به این که این سیاست مورد تأکید رهبر 
معظم انقلاب اسلامی و دولت جمهوری اسلامی ایران است، ادامه داد: رهبر 
معظم انقلاب اسلامی تکمیل کریدور شمال و جنوب را مؤکدأ به عنوان یک 
محور راهبردی بیان کرده اند که این امر نشان از اهمیت موضوع یادشده است.

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی گفت: خوشبختانه 
نرخ بیکاری در ســال ۱۴۰۱ به ۹ درصد رسید و 

تلاش می کنیم کاهش پیدا کند.
صولت مرتضوی پیش از ظهر سه شنبه در جشن خودکفایی 
و توانمندسازی ۸ هزار مددجوی تحت حمایت کمیته امداد 
خراسان رضوی با عنوان اشتغال، ضمن تبریک دهه ولایت 
اظهارکرد: در تداوم خط ولایت و بعد از مختصر زمانی که امام 
علی )ع( توفیق هدایت جامعه بشری را داشت سردمداران زر 
و زور قدرت با طراحی های متنوع، گام هایی برداشتند تا نظریه 

حکومت دینی به انواع مختلف در حاشیه قرار گیرد.
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی افزود: بزرگانی از صدر اسلام 
تــا آغاز زعامت امام خمینی )ره( پا به عرصه مبارزه نهادند تا 
تداوم بخش نظریه ولایت باشند اما شاید در مقام عمل توفیقات 
زیادی به دست نیاوردند، استکبار در قالب های مختلف نظریات 

متعددی از جمله نظریه عدالت توزیعی و حکومت مارکسیستی 
و نظریه رژیم های امپریالیسمی طراحی کردند.

وی افزود: امــام راحل با ایجاد طرحی نو دکترین و نظریه 
حکومت دینی و ولایت فقیه را طراحی کرد و در این راســتا 
زحمات زیادی را متحمل شد و جمع کثیری از بشریت تشنه 

عدالت در داخل و خارج از این نظریه اقبال کردند.
مرتضــوی تصریح کرد: برای اجرایی کردن این نظریه نیاز 
به موسساتی بود، که یکی از مؤسسات، بنیاد مسکن انقلاب 
اســلامی بود که در توسعه، بهسازی و مقاوم سازی مسکن 
روستایی نقش مؤثری داشت اما مؤسسه بزرگ دیگر که امام 
طراحی کردند کمیته امداد بود که در راستای عملیاتی کردن 
نظریه عدالت اجتماعی، ایجاد تعادل، توازن و توان بخشی به 
منابع و درامدهای ملی و توزیع عادلانه ثروت و دســتگیری 
از نیازمندان، ایجاد آموزش به منظور خودکفایی، بروز و ظهور 

عزت نفس، ایجاد بستر برای ازدواج آسان حرکت کرد.
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی با بیان اینکه کمیته امداد به 
منظور اجرای حکمرانی عادلانه اسلامی به وجود آمد، افزود: 
بعد از ۴۵ ســال از انقلاب خوشبختیم، که عرضه بداریم که 

امروز کمیته امداد در اقصی نقاط کشور و مناطق محروم و دور 
افتاده به مدد نیازمندان شتافتند و امروز شاهد شکوفایی متنوع 

و متعددی هستیم.
وی بیان کرد: امسال بر اساس هدف گذاری جشن خودکفایی 
۱۰۰ هزار مددجوی کمیته امداد کشــور اتفاق خواهد افتاد و 
امروز جشن خودکفایی ۸ هزار مددجو در خراسان رضوی برگزار 

می کنیم که کار بزرگی در راستای تکافل اجتماعی است.
 خراسان رضوی کمترین نرخ بیکاری را ب

ه خود اختصاص داده است
مرتضوی افزود: در دولت ســیزدهم، حسب دستور رئیس 
جمهور موضوع ایجاد یک میلیون فرصت شغلی در سال در 
دستور کار قرار گرفت که در سال ۱۴۰۱ این دستور محقق شد 
و خوشبختانه نرخ بیکاری برای اولین سال به ۹ درصد رسید و 

تلاش می کنیم کاهش پیدا کند.

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی گفت: کمیته امداد در توزیع 
و عدالت آموزشی، فرزندان مناطق محروم را دستگیری کرد 
و شاهدیم در بسیاری دانشگاه های کشور صاحب منصب و 

کرسی در حوزه نظریه پردازی و علم آموزی هستند.
وی با بیان اینکه کمیته امداد در بخش ســاخت مســکن 
نیازمندان و ازدواج جوانان ورود کرده است، افزود: در این راستا 
و در این مراســم ۱۲۰۰ سری جهیزیه توزیع می شود و این 
کارها بزرگ و بخشی از اقدامات نظام جمهوری اسلامی است.
مرتضوی بیان کرد: در بخش از حوزه ها از جمله اشتغال فارغ 
التحصیلان مشکل داریم که مقرر شد مسئولین برنامه ریزی 
مدون در حوزه آموزش و تغییر رشته های آموزشی داشته باشند.
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی گفت: خراسان رضوی در سه 
ماه سوم سال گذشته کمترین نرخ بیکاری را به خود اختصاص 

داده است. 

برنامه های حمایتی برای پنج دهک اول
رئیس سازمان برنامه و بودجه از برنامه های حمایتی 

برای پنج دهک اول جامعه خبر داد. 
داود منظور در برنامه پاســخگویی بر خط و ارزیابی عملکرد 
سازمان برنامه و بودجه کشور اظهار کرد: سازمان برنامه و بودجه 
در واقع باید در زمینه افزایش نرخ رشد اقتصادی کشور کمک کند 
و در این راستا باید موانع دستگاه های اجرایی برطرف شود.وی 
با اشاره به اینکه حل مشکلات دستگاه های اجرایی از وظایف 
سازمان برنامه و بودجه، افزود: باید بیش از پیش مردم به ویژه 
گروه های نیازمند و کم درآمد را به آینده امیدوار کنیم و در همین 

زمینه برنامه های حمایتی برای پنج دهک اول داریم.
یکی از تماس گیرندگان بازنشسته سازمان بنادر و دریانوردی 
بود که از پایین بودن حقوق بازنشستگان این دستگاه اجرایی 
گلایه داشــت و به نقل از رئیس صندوق بازنشستگی سازمان 
بنادر مدعی شد که حدود ۸۰ درصد بازنشستگان سازمان بنادر 
کمتر از ۱۱ میلیون تومان حقوق می گیرند، رئیس سازمان برنامه 
و بودجه کشــور در این باره گفــت: یکی از دغدغه های جدی 
معیشت بازنشستگان چرا که با افزایش قیمت ها و تورم در سال ها 
و سنوات اخیر قدرت خرید بازنشستگان کاهش یافته است. البته 

این مشکل برای شاغلین هم به وجود آمده است.
وی افزود: ریشه مشکل به غیر از تورم و افزایش قیمت ها از 
این مسئله نشأت می گیرد که در سال های اخیر ترمیم حقوق ها 
تناسبی با نرخ تورم نداشته است و به عنوان مثال اگر در سنوات 
گذشته نرخ تورم حدود ۴۵ درصد بوده است حقوق ها ۲۰ درصد 
افزایش یافته و تکرار این مســئله باعث کاهش قدرت مردم و 
مشکلاتی از این دست شده اســت.منظور اعلام کرد: دولت 
سیزدهم درصدد اســت تا بتواند از سویی نرخ تورم را تا پایان 
سال جاری ۱۵ درصد نسبت به سال گذشته کاهش دهد و برای 
جبران عقب افتادگی های حقوق نیز باید از ســال آینده تلاش 
کنیم با افزایش منابع درصد رشد حقوق ها را نسبت به امسال 

و سال های گذشته بالاتر ببریم. البته صندوق های بازنشستگی 
نیز موظف هستند کسوراتی را که می گیرند را مولدسازی کرده تا 
هنگامی که فرد بازنشسته شد مستمری در خوری را به او بدهند.

رئیس سازمان برنامه و بودجه کشور در ادامه پاسخ به سوال و 
انتقاد این بازنشسته اظهار کرد: گرچه در حال حاضر مستمری 
تعیین شده و پرداخت شده از سوی صندوق های بازنشستگی 
کافی نیســت اما برخی اصلاحات برای این صندوق ها در نظر 
گرفته شــده و در این راستا دولت به صندوق ها کمک می کند 
به عنوان مثال در سال جاری حدود ۲۰ درصد بودجه کل کشور 
یعنی ۳۴۰ هزار میلیارد تومان تومــان دولت به صندوق های 
بازنشستگی کمک خواهد کرد تا بتوانند وضعیت پرداختی هام 
بهبود پیدا کنم از سوی دیگر امیدواریم تا بتوانیم در سال جاری 
با افزایش منابع بودجه ای از طریق افزایش درآمدهای مالیاتی 
و غیر مســتمری بازنشستگان را در سال آینده بهبود بخشیم.

وی همچنین در پاســخ به ســوال دیگر این بازنشسته درباره 
تبعیض های به وجود آمده در مبلغ مستمری بازنشستگان که 
در سال های مختلف بازنشست شده اند، ادامه داد: البته مبنای 
تعیین مستمری بازنشسته و میزان حقوق و مزایا و کسورات آن 
دریافتی او در دو ســال آخر فعالیت و اشتغالش است؛ بنابراین 
می توان گفت میزان حقوق دریافت شده است کارمند که سه 
سال گذشته بازنشســت شده است با کارمندی که در دو سال 
گذشته بازنشست شده، متفاوت است، چرا که در سال های اخیر 
به دلیل افزایش نرخ تورم میزان افزایش حقوق ها نیز بیشتر از 
گذشته بوده اســت.معاون رئیس جمهور تاکید کرد: برای حل 
این مشکل در دولت برنامه ریزی هایی کردیم که ملاک تعیین 
مستمری حقوق و مزایا دو سال آخر یک بازنشسته نباشد. در واقع 
آسیب شناسی لازم در لایحه برنامه هفتم در این زمینه صورت 
گرفته و درصددیم اصلاحات مورد نیاز در این زمینه را به گونه ای 
انجام دهیم که تقاوت ها بین حقوق بازنشستگان و شاغلان کمتر 

شود. البته به عنوان مثال وضعیت صندوق بازنشستگی تامین 
اجتماعی بهتر از دیگر صندوق ها اما از نظر شاخص های پایداری 
منابع این صندوق ها وضعیت نابسامانی پیدا کرده و باید به آنها 
کمک کنیم تا بتوانند دوباره سر پا شوند.نفر دوم سید حمیدرضا 
هاشــمی گلپایگانی - مدیرعامل خانه بیماران پروانه ای - بود 
که از عملکرد ضعیف و شفاف نبودن بنیاد بیماری های خاص 
در هزینه کرد ردیف بودجه دولتی اش زمینه همه بیماری های 
خاص از جمله EB انتقاد داشــت که منظور در پاسخ به این 
مسئله گفت: در این زمینه وظیفه داریم که اگر بودجه اختصاص 
می دهیم بر حسن استفاده و هزینه کرده آن نیز نظارت کنیم اما 
این مشکل نشان می دهد که نظارت کافی در این زمینه نداشتیم 
از سوی دیگر مکلف هستیم برای بیماری های صعب العلاج و 
هزینه های درمانی کمرشکن تلاش خود را مضاعف کنیم البته 
وزارت بهداشت هم در این زمینه پاسخگوست و این مسئله را به 
اطلاع وزیر بهداشت می رسانم تا مساعدت بیشتری در این زمینه 
انجام دهد.یکی دیگر از تماس گیرندگان که معلم حق التدریس 
شهرستان پیرانشهر بود از رئیس سازمان برنامه و بودجه پرسید 
که چرا معلمان تدریس استخدام نمی شوند؟ و این مقام مسئول 
پاسخ داد: درباره به کارگیری و استخدام معلمان حق و تدریس 
وزارت آموزش و پرورش باید بتواند از سازمان اداری و استخدامی 
در این زمینه مجوز برای جذب و بودجه بگیرد. البته این مسئله 
را با وزیر آموزش و پرورش و سازمان اداری و استخدامی مطرح 
خواهم کرد تا مشکل معلمان حق التدریس را نیز پیگیری کنیم.

منظور همچنین در پاسخ به سوال یک معلول اصفهانی درباره 
اینکه چرا برخی از مفاد قانونی از جمله درباره افزایش ۴۰ درصدی 
مستمری مددجویان کمیته امداد و سازمان بهزیستی و ماده ۲۷ 
قانون حقوق معلــولان برای پرداخت پنج میلیون و ۳۸۰ هزار 
تومان به آن هایی که معلولیت شــدید و بسیار شدید دارند اجرا 

نمی شود، اظهار کرد: در این زمینه تابع قانون بودجه هستیم. 
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